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آقایچمران!حدودیکس�الازمدیریتش�ورای
ش�هرپنجمومدیریتشهریجدیدگذشتهاست،با
توجهبهاینکه3دورهدرش�ورایشهرتهرانحضور
داش�تید،اینروزهاارزیابیشماازعملکردمدیریت

شهریچگونهاست؟
برای اینکه بتوانیم به ارزیابی درستی از عملکرد یک 
س��اله مدیریت شهری جدید برسیم، باید بی طرفانه و 
بدون نگاه سیاسی به این موضوع بنگریم. آنچه در نگاه 
اول حائز اهمیت اس��ت، زمان روی کار  آمدن شورای 
پنجم اس��ت. ش��روع به کار مدیریت ش��هری جدید 
همزمان با رکود و مشکلات اقتصادی شد. شرایطی که 
حرکت رو به جلویی نبود و پیشرفت دیده نشد، بنابراین 
شروع به کار مدیریت شهری جدید در شرایط ایده آلی 
نبود. این در حالی است که چنین شرایطی را در سال 
82 و دوره دوم ش��ورا هم تجربه کرده ایم و منحصر به 
این دوره نیس��ت. در سال 82 و زمانی که ما مدیریت 
شهری را به دست گرفتیم اوضاع نابسامان بود و            بویژه 
قوانین مصوب شورای عالی معماری و شهرسازی دست 
و پای ما را بسته بود. برای مثال تا پیش از  آمدن ما شما 
هرچقدر که پول پرداخت می کردید می توانستید تعداد 
طبقات س��اختمان را افزایش دهید  اما مصوبه شورای 

عال��ی معم��اری و شهرس��ازی 
اج��ازه  م��اه 82  فروردی��ن  در 
ساخت وس��از بیش از 3 طبقه را 
نمی داد و ای��ن در حالی بود که 
ما باید از 9 اردیبهشت ماه شروع 
به کار می کردیم. این مصوبه در 
حال��ی بود که اف��رادی که قصد 
ساخت وس��از در مناطق شمالی 
تهران را داش��تند نمی توانستند 
بیش از 3 طبقه بس��ازند و با این 
ورشکس��تگی شورای  تفاس��یر 

جدید را پیش بینی می کردند. از سوی دیگر تضاد فکری 
وزارت مسکن و وزارت کشور با شورا مشکلاتی را برای 
شورای جدید ایجاد کرده بود. پس از گذشت چند ماه 
و با مطالعات تخصصی توانستیم مصوبه شورای عالی 
معماری و شهرسازی را تغییر دهیم و تعداد طبقات را 
به 4 افزایش دادیم  اما پیشرفت شورا به همین جا ختم 
نش��د و توانستیم تعداد طبقات ساختمان را با مطرح 
کردن س��اختمان ها و بافت های فرسوده به 5 افزایش 
دهیم و ساکنان این مناطق را با اجازه ساخت ساختمان 
5 طبقه به نوسازی تشویق کردیم. تمام این اقدامات در 
دوره ای بود که مشکلات عدیده ای برای منابع و تامین 
اعتبار داشتیم و بودجه شورا 700 میلیارد تومان بسته 
شده بود. بودجه ای که البته ما نبسته بودیم و از آنجایی 
که شورا منحل شده و وزیر کشور   قائم مقام شورای شهر 
شده بود، از استاندار خواست بودجه شورا را تعیین کند، 
بنابراین شورایی را مدیریت کردیم که بودجه    اش به ما 
تحمیل ش��ده بود و با وجود پیش بینی ورشکستگی 
شورا توانس��تیم در پایان سال به 800 میلیارد تومان 

درآمد دست پیدا کنیم.
درآنزمان،چهاقدامیبرایکسبدرآمدوفراراز

ورشکستگیانجامدادید؟
برای نمونه توانستیم پرداخت عوارض را بدون بهره 
تقسیط کنیم. همچنین برای بعضی از اقشار همچون 
رزمندگان و ایثارگران مدت تقسیط را افزایش دادیم. 
این قبیل اقدامات باعث شد نه تنها ساخت وساز متوقف 
نشود، بلکه ادامه یافته و شرایط متناسبی را پیدا کند، 
بنابراین ما چنین شرایطی را که همراه با رکود اقتصادی 
و نب��ود مناب��ع کافی بود تجربه کردی��م و با موفقیت 
پشت سر گذاشتیم.  اما شروع به کار شورای پنجم همراه 
با موضوعات دیگری هم بود؛ قبل از انتخابات شعارهای 
خوب��ی دادن��د، مانند اینکه باغات نبای��د از بین برود، 

بلندمرتبه  سازی نباید بشود، با فساد باید مقابله کنیم 
]با خنده[ البته نتیجه مبارزه شان با فساد را هم دیدید!

شهرسوخته!
بله! اینگونه شعارها بویژه آنهایی که ساخت وساز در 
تهران را زیر سوال برد، وقتی در جامعه مطرح می شود 
باعث قفل شدن کار می ش��ود، چون همه می ترسند 
که فلان جا را بسازیم یا نسازیم و اینکه نکند بیایند و 
وسط کار جلوی کار را بگیرند. در نتیجه به جای اینکه 
ساخت وساز از رکود خارج شود و بتواند به خارج شدن 
از رکود اقتصادی کمک کند کماکان ساخت وس��از در 
خواب به سر می برد. صنعت ساختمان که فعال شود 
ده ها صنعت دیگر را هم ب��ه دنبال خود فعال خواهد 
کرد، اگر س��اختمان بخوابد عمده صنایع هم خواهد 
خوابید و متاسفانه همین طور هم شد. این توقف هیچ 

ضرورتی در تهران نداشت. 
درش�عارهابهگونهایبهمردمالقاش�دکهشورای
پنجمش�هریرهاش�دهوس�وختهوبدونهیچگونه
نظ�ارتراتحوی�لگرفتوپی�شازای�نکاریبرای
پایتختانجامنشدهاست؛شمابهعنوانرئیسشورای
چهارمکهازقضاهردوطیفسیاس�یدرآنحضور

داشتند،چقدرایننوعتبلیغاتراتاییدمیکنید؟
این نوع نگاه بازخورد مناسبی 
نمی تواند داش��ته باشد. بتازگی 
ب��ا یک��ی از ش��هرداران مناطق 
گفت وگو داشتم و جویای  امورات 
بودم. وی که خودش معمار است 
و دفت��ر معم��اری دارد، از رکود 
ساخت وس��از گلایه داشت و به 
پیگیری تخلفات انجام شده در 
س��ال های گذشته اش��اره کرد. 
تخلفاتی که در ش��ورای چهارم 
بررسی ش��ده بود و حالا پس از 
گذشت حدود یک سال از عمر شورای پنجم رسیدگی 
به تخلفات ادامه دارد که نش��ان دهنده نظارت  دقیق 
شورای چهارم بر تخلفات شهری بوده است. نامه های 
ضد فساد و تخلف کمیسیون معماری شورای چهارم 
هنوز با عنوان نامه های »س��ه  امضایی« معروف است. 
همین عملکرد موجب ش��د گزارش ه��ای مردمی به 
دس��ت مان برس��د که در این گزارش ه��ا از عملکرد 
مدیریت شهری گذشته تشکر و مدیریت فعلی را نقد 
کرده  ان��د و حتی برخی ها گفته  اند ما با وجود اینکه به 
شما رای ندادیم  اما  امروز متوجه به  خواب رفتن شهر 
شده ایم و رخوت و غیرعملیاتی بودن را در دوره جدید 

می بینیم.
دربارهتفاوتهایبارزدورهفعلیش�ورایش�هربا

دورهسابقمثالشاخصیبهذهنتانمیرسد؟
دوره های مختلف شوراها را به لحاظ کمی و تعداد 
مصوبه نمی توان مقایس��ه کرد. ش��اید یک شورا ده ها 
مصوبه داش��ته باشد که مربوط به تغییر نام خیابان ها 
و کوچه هاس��ت  اما یک شورای دیگر یک مصوبه مهم 
داش��ته باشد که کلا شهر را متحول کند، مثل همان 
مصوبه ای که درباره تقسیط در دوره سابق گذرانده      ایم؛ 
اینها تاثیرگذار اس��ت. ما در ای��ن دوره خیلی مصوبه 
مهمی نداشتیم. یک مصوبه ای داشتند که خیلی هم 
روی آن مانور دادند که من بشدت با آن مخالف بودم؛ 
لغو آیین نامه باغ مسکونی ها و نه باغ    ها. خانه هایی که در 
آن درخت اس��ت. البته که باغ ها باید باقی بماند و این 
مهم در طرح جامع و ط��رح تفصیلی تهران  آمده که 
باید بماند. تصویب این قانون موجب ش��د مردم به ما 
شکایت کنند. شورا می گفت اینجا باغ مسکونی است 
و نمی توانید در این زمین س��اخت و ساز انجام دهید. 
در نتیجه صاحب ملک می رفت دیوان شکایت می کرد 
و دی��وان هم رای به نفع صاح��ب ملک می داد مبنی 

بر اینکه این فرد صاحب ملکش هس��ت و می تواند در 
آن بس��ازد. به نظر دیوان اصلا شورا چه حقی دارد که 
ای��ن کار را کند. در نتیجه همین اختلافات بود که ما 
مذاکرات گسترده ای با مجلس و شورای نگهبان و حتی 
مجمع تشخیص داشتیم و در نهایت هم توانستیم این 
قان��ون را اصلاح کنیم. به همین خاطر در مدت زمان 
خیلی کوتاه تعداد ش��کایت ها ک��م و حدود یک دهم 
سابق شد. دوستان جدید که سر کار  آمدند دوباره این 
قانون را لغ��و کردند. گفتند این قانون باغات را از بین 
می برد. به عقیده من مطالعه دوستان روی این موضوع 
خیلی کم بود و حتی یک س��وال هم از ما در این باره 
نکردند. جالب است که هیچ طرح جدیدی جایگزین 
آن نکردند. س��وال ما الان این است که جایگزین شما 
برای ای��ن موضوع چه بود؟ چ��ه می خواهید بکنید؟ 
نتیجه این ش��د که صنعت ساختمان خوابید و رکود 

تشدید شد. 
درطولاین11ماهیکهدورهجدیدمدیریتشهری
راشاهدبودیم،2شهردارویکسرپرسترادیدهایم؛
مگرظرفیتکلانشهریمثلتهرانچقدراستکهاین
رفتوآمدهایزی�ادراتاببیاورد؟فکرنمیکنیداین
بیثباتیدرمدیریتشهر،وجههپایتخترامخدوش

کردهاست؟
به طور کلی تعویض ش��هردارها نه فقط در تهران، 
بلکه در هر شهری ولو کوچک به ضرر آن شهر است؛ 
در ته��ران که بدتر. یکی از پوئن های ما در ش��ورا این 
بود که یک ش��هردار را در 3 دوره شورا حفظ کردیم و 
شهردار هم با تسلط می آمد و به کارهایش می رسید. 
در دوره ما اصلا تغییرات بیجا نبود. وقتی مدیری دارد 
خوب کار می کند، عوض کردنش به صلاح نیست. شما 
شهردار اسبق اصفهان را ببینید؛ آقای دکتر سقایی نژاد. 
حدود 14 سال شهردار بود و اصفهان از قبل مدیریت 
باثبات او خیلی بهره برد. الان هم که شهردار قم شده، 
2 دوره شورا او را حفظ کرد و انصافا موفق هم هست. 
از آن طرف شهرهایی بودند که مرتب شهردار را عوض 
می کردند و از این ناحیه آسیب هم دیدند. خود بنده در 
شورای عالی استان ها چند نوبت پیش آمد برای عدم 
تغییر شهردار، می رفتم به آن شهر و با اعضای شورای 
شهر آنجا صحبت می کردم تا منصرف شوند.  این نکته 
را هم بگویم که از همان ابتدا که آقای نجفی ش��هردار 
شده بود، می گفتند او 6 ماه بیشتر شهردار نیست. من 
از همان ابتدا به این رویکرد نقد داشتم که چرا شهردار       
کوتاه مدت انتخاب کردند. اصلا این موضوع معنی ندارد 

و کار درستی نبود. 
خیلیازکارشناس�انوحت�یبرخیاصلاحطلبان
معتقدنداینش�وراتوانکافیبرایتصمیمگیریهای
مستقلرانداردوتصمیماتاصلیدرایندوره،خارج
ازش�وراودراح�زاباصلیاصلاحطلب�انمثلاتحاد
مل�توکارگزارانگرفت�همیش�ود.درجریانرفتن
آقاینجفیهمدعوایاینحزبراشاهدبودیمکهبه

رسانههاهمکشیدهشد.
ایراد اساس��ی همین است. من معتقد نیستم که 
اعضای فعلی توان کار در شورا را ندارند بویژه که خیلی 
از آنها آدم های باتجربه ای هستند و می توانند خوب کار 
کنند. آنهایی هم که تجربه ندارند می توانند به سرعت 
کس��ب تجربه کرده و کار را یاد بگیرند. همین جا این 
نکت��ه را بگویم که به خاطر عدم مطالعه دقیق اعضای 
ش��ورا، می بینیم هر چند وقت ی��ک بار تصمیمی در 
ش��ورای پنجم تهران گرفته می شود که در سال های 
قبل در دوره های س��ابق ش��ورا مصوب شده بود! این 
مسائل دیگر خیلی پیش پا افتاده است و با یک مطالعه 
س��طحی حل می شود. شورا باید به تصمیمات جدید 
فکر کند.  ولی موضوع اصلی این است که تصمیمات 
باید در خود ش��ورا گرفته ش��ود نه خارج شورا. این به 
کلیت مدیریت ش��هری لطمه می زند. ما زمانی که در 
ش��ورا بودیم اجازه نمی دادیم تصمیمات خارج از شورا 
به ما تحمیل شود. دیکته که هیچی، حتی مشورت هم 
می خواستند زمان رای   گیری داشته باشند، من اجازه 
نمی دادم کسی با تلفن صحبت کند. خاطرتان هست 
یک بار برای موضوعی 7 یا 8 بار رای گرفتیم و نتیجه 
هر دفعه 7 - 7 می شد. این به خاطر اصرار بر تصمیم 
کارشناسی بود. مثلا برای انتخاب شهردار ابتدا لیست 
25 نفره داش��تیم. بعد به 5 نفر رس��یدیم و در نهایت 
به یک ش��هردار رسیدیم و وقتی به او رسیدیم محکم 

پشتش ایستادیم.
درنشستخبریاخیرشهردارفعلیتهرانبرخی
وعدههامطرحشد،نظیرتوسعه50کیلومتریریلهای
مترودرهرس�الیاحذفتکدیگریطییکس�ال
آینده؛فکرمیکنیداینوعدههاچقدرشدنیباشند؟

البت��ه آقای مهندس افش��انی آدم اجرایی و کاری 
است. روز اولی هم که  آمد بنده برای او آرزوی موفقیت 
کردم، چرا که موفقیت شهردار، موفقیت کل شهر است 
و م��ا دل مان می خواهد کارهای ش��هر جلو برود. من 
هنوز هم  امیدوارم ایش��ان در این سمت موفق باشند.  
البته اینکه گفتند تا یک سال آینده 50 کیلومتر مترو 
می سازند، عملی است، چون قرار نیست مترو را بسازند! 
مترو س��اخته شده و  آماده افتتاح اس��ت. الان خط 6 
مترو بیش از 90 درصدش س��اخته شده و عملا تمام 

ش��ده. خط 7 که کامل تمام ش��ده بود. حتی کار هم 
می کرد ولی تعطیلش کردند که به عقیده من اشتباه 
بود. نبای��د تعطیل می کردند، اگر نقصی هم داش��ت 
بای��د نواقص آن را برط��رف می کردند، چون این خط 
»ه��دوی«)headway( 15 دقیقه ای داش��ت. همان 
موقع هم به دوس��تان گفتند که این خط را بخوابانید 
بدتر است، چون فرس��وده می شود، در حالی که شما 
حی��ن کار می توانید نواقص��ش را اصلاح کنید. اینکه 
سیگنالینگ آن اتومات نیس��ت یا دوربین هایش کم 
اس��ت که دلیل نمی ش��ود. یا گفته اند هواکش آن کم 
اس��ت و پله های فرار اضطراری آن کافی نیست. خوب 
اینها را درس��ت کنید! به خاطر این مسائل که خط را 
تعطیل نمی کنند، البته بحث کاهش زمان هدوی بود 
که درست است و باید قطارهای مورد نیاز را داد. اصل  
مسأله مترو قطار است. حالا خوشبختانه گفته  اند برای 
تامین قطار قرارداد بسته   اند. بگذریم که این قطارهای 

جدید هم حداقل یک سال و نیم دیگر می رسد! 
قبولداریداینخطقربانیسیاسیکاریشد؟

بله! چون واقعا می توانست تعطیل نشود. 
الانمرتبدرایس�تگاههایمتروکلیپهایمتعدد
پخشمیکنندپیرامونامنیتنداش�تنخ�ط7وبه

نوعیتعطیلیآنرااینگونهتوجیهمیکنند.
 م��ن می پرس��م الان  امنی��ت دارد؟ با کلیپ های 

تبلیغاتی که  امنیت مترو تامین نمی شود. 
ش�ایدمجموعهش�وراوش�هرداریمیخواستند
ب�ااینکاربرایخودش�انیکدس�تاوردکوتاهمدت

دستوپاکنند؟
مردم می فهمند و قضاوت می کنند و همین کافی 
اس��ت. الان پل های  امام علی و ارتش واقعا  آماده است. 
ی��ک مقدار خیلی کم مانده اس��ت. به نظرم دوره قبل 
3 ماه بیش��تر می ماند اینها را تمام می کرد. شما شک 
نکنید اگر ما فرصت می داشتیم تا پایان سال 96 خط 6 
مترو را تمام می کردیم ولی متاسفانه دوستان جدید در 

این باره کم کاری کردند.
زحمتافتتاحشافتادرویدوشمدیریتش�هری

جدید!
بالاخره خود این افتتاح کردن طرح های  آماده هم 
برای خودش یک کار محس��وب می شود! ]با خنده[ 
نیازی هم نیست ما مدام تکرار کنیم که ما این کارها 
را انجام دادیم. مردم عملکرد ما را دیده  اند و قضاوت 
خواهند کرد. مهم      تر از آن، خداوند بداند کافی است. 
یک نکته هم پیرام��ون تکدی گری بگویم. حل این  
مسأله تنها در دست شهرداری نیست. سازمان های 
دیگری هم باید به میدان بیاین��د. ما این موضوع را 
تجرب��ه کرده      ای��م. الان ه��م که با توجه به ش��رایط 
اقتصادی کشور و رش��د دستفروشان و تکدی گران 
خیلی جای کار خواهد داش��ت. ب��ا همه اینها بنده 
معتقدم تفاوت های میان مدیریت ش��هری جدید با 
زمان تصدی اصولگرایان برای مردم بسیار محسوس 
است و خیلی نیاز به تبلیغات و گفتن دستاوردها هم 
ن��دارد. من پیش از این هم گفته ب��ودم بعد از آقای 
قالیباف، شهردار شدن در پایتخت بسیار کار مشکلی 
اس��ت. حالا این کار مشکل با رکود اقتصادی و رکود 
ش��هری هم همزمان ش��ده! این، کار را مشکل      تر و 
سخت      تر می کند. گاهی اوقات مردم از ما می پرسند 
از ش��هر چه خبر. من در ج��واب می گویم اینقدر در 
سطح کشور مشکلات هست که ما دیگر نمی رسیم به 
مشکلات تهران فکر کنیم. متاسفانه یکسری مسائل 
مهم و عمده ای برای مان پیش آمده که مسائل شهری 
در مقاب��ل آنها موضوعیت چندانی ندارد. برای عموم 
مردم هم این احس��اس وجود دارد. الان دیگر کسی 
نسبت به اوضاع قطارهای مترو یا اتوبوس های شهری 
انتقادی نمی کند، بلکه بحث ارز و س��که و خودرو و 
مس��کن و اختلاس ها داغ است. مدیران شهری هم 
گویا مشکلات را پشت گوش انداخته  اند و رسیده  اند به 
اینکه همین که شهر تمیز می شود و زباله ها را می برند 

در حال حاضر هنر محسوب می شود!
سوالبعدیراازهمینزاویهطرحمیکنیم؛شمابه
مشکلاتعدیدهاقتصادیدرحوزههایمختلفاشاره
کردید،ازسویدیگربادولتیمواجههستیمکهپس
ازچندسالتمرکزبربرجاموگرهزدنهمهامورکشور
بهاینموضوع،اکنوندیگرحرفجدیدیبرایمردم
نداردودربارهمش�کلاتنیزتصمیمگرفتندسکوت
کنند.دراینمیانبرخیمعتقدندجابهجاییچندوزیر
اقتصادیراهحلاستوبرخیبرتغییرگفتماندولت

تاکیددارند؛تحلیلشماازاینشرایطچیست؟
پیش بینی آینده خیلی س��خت اس��ت هرچند ما 
همیشه  امید به پیروزی و پیشرفت داشته و داریم. این 
یک بحث است و اوضاع کف خیابان بحث دیگر. شواهد 
کف خیابان به ما می گوید در ش��رایط دشواری به سر 
می بریم. همان طوری که گفتید، برجام 5 س��ال ما را 
معطل کرد. اش��تباه اصلی این بود که همه چیز را به 
برجام گره زدند. همان موقع هم خیلی دلسوزان هشدار 
دادند که به توانمندی های درونی کشور تکیه کنید که 
اگر این استفاده را می کردند حتی در برجام هم موفق      تر 
بودند. در خود معاهده برجام هم موفق      تر می بودند اگر 
این همه وادادگی نبود و با قدرت و صلابت بیشتر کار 

می کردند. ما از این شرایط راضی نیستیم. شرایطی که 
باعث شده ما نتوانیم از بدعهدی طرف مقابل شکایت 
کنیم و آقایان مجبور شدند به دادگاه لاهه شکایت کنند. 
چون صرف شکایت از  آمریکا، تحریم ها بازمی گردد و به 
ضرر ما تمام می شود. اینها درباره برداشتن تحریم ها هم 
ب��ه مردم دروغ گفتند، از همان اول هم اصلا بحث لغو 
نبود، بحث تعلیق بود. در حالی که به مردم گفته شد 
از فردای  امضای آمریکا تحریم ها چنین و چنان خواهد 
شد.  نکته مهم در این باره این بود که درست است که 
ترامپ با یک لگد همه چیز را به هم ریخت  اما این اوباما 
بود که با لبخند و دستکش مخملین تحریم ها را بیشتر 
و پیچیده      تر اعمال کرد.  آنچه در این ش��رایط به ذهن 
بنده می رس��د، اول این است که تمام مشکلات قابل 
حل اس��ت ولی بسیار سخت و پیچیده. در درجه اول 
باید صداقت بر دولتمردان ما حاکم شود، یعنی به مردم 
بگویند سیاست سابق ما شکست خورد و اکنون دیگر 
باید مقاومت کنیم؛ همین مواضع اخیر آقای روحانی. 
از س��وی دیگر اگر بخواهیم ذلت نشان دهیم و گردن 
کج کنیم، از الان هم بیشتر تهدید خواهیم شد. شرط 
موفقیت در این شرایط این است که مردم را بی جهت 
نترسانیم. دیگر اینکه دولت باید برنامه مدون و دقیق به 
مردم ارائه دهد. همچنین به نظر کارشناس��ان احترام 
بگذارن��د و صرفا روی مواضع خودش��ان اصرار نورزند. 
دیدید که در ماج��رای ارز، دولت فقط حرف خودش 
را زد و گفت چنی��ن و چنان می کنیم  اما اوضاع بدتر 
شد.  به همین خاطر است که می گویم عوض کردن 4 
ت��ا وزیر هم چیزی را عوض نمی کند. حتی کل وزرای 
اقتصادی دولت هم عوض شوند اتفاقی نمی افتد. فرقی 
نخواهد کرد. هم گفتمان و هم رویکرد دولت باید عوض 
ش��ود و دولت نگاه خود را معطوف به درون کش��ور و 
توانمندی های داخلی کند.  همچنین دولت باید به طور 
کلی  امید خود به غرب و آمریکا را قطع کند. حالا اگر 
توانست از اروپا  امتیازاتی را به دست آورد چه بهتر ولی 
روابط خود با کش��ورهای شرقی را هم فراموش نکند. 
متاسفانه در دوران برجام ما به کشورهای شرقی اخم 
نشان دادیم با این  امید که دولت فکر می کرد می تواند 
به صرف رابطه با  آمریکا، مشکلات کشور را حل کند. با 
همین تصور متاسفانه به کشورهای شرقی پشت و آنها 
را از خودمان ناراحت کردیم. الان هم این کشورها حق 
دارند ناراحتی های خود را به ما بروز دهند  اما باید کار 
سیاسی کرد و دوباره با کشورهای بزرگ همسایه روابط 
گسترده برقرار کرد.  با همه اینها من یک نگرانی دارم 
و آن اینکه ظاهرا دولت تصمیم گرفته هیچ تصمیمی 
نگیرد! این تصمیم بدی است! وضع مان دیگر از زمان 
جنگ که بدتر نیست. نفت مان را 6 دلار می فروختیم 

و حتی کش��تی های م��ا را در 
خلیج ف��ارس می زدن��د؛ با این 
وجود درگی��ر جنگ هم بودیم 
و هزینه ه��ای ب��الای آن را هم 
تامین می کردیم. ما توانس��تیم 
آن ش��رایط س��خت را پش��ت 
س��ر بگذاریم، البته مردم ما هم 
قناعت کردند، الان هم می کنند، 
به ش��رطی که ببینند اختلاس 
وجود ندارد. و الا دولت بخواهد 
با همین وضعی��ت ادامه دهد، 

شرایط نگران کننده خواهد شد، چرا که تصمیم  آمریکا 
بر این اس��ت که با فش��ار اقتصادی مردم را از انقلاب 
دلسرد و در نهایت، مذاکره با  آمریکا را راه حل مشکلات 
معرفی کند. کاری که آن صد نفر هم با نامه خود تکرار 

کردند و سخنگوی  آمریکا در داخل ایران شدند. 
دربارهمناس�باتمیاناصلاحطلبانودولتحرف
وحدیثهایبس�یاریوجوددارد.سیاس�تیکهاین
روزه�اازس�ویاینطیفمش�اهدهمیش�ود،اعلام
برائتازدولتبرایجلوگیریازریزشبدنهاجتماعی
اصلاحطلباناست؛آیابااینقبیلتصمیمات،میتوانند

ازمسؤولیتشرایطفعلیکشورفرارکنند؟
من تفاوتی میان این دولت و اصلاح      طلبان نمی بینم. 
این تلاش ها به جایی نمی رسد. اینکه حالا که دولت در  
آمپاس گیر کرده بیایند و از زیر بار مسؤولیت شان فرار 
کنند و بگویند این ش��رایط ربطی به ما ندارد ناشدنی 
اس��ت. اصلاح      طلبان با این خیمه ش��ب بازی به جایی 
نخواهند رسید. تبلیغات اصلاح      طلبان برای روحانی و 
وعده های اقتصادی شان در زمان انتخابات در رسانه ها 
ثبت ش��ده و این روزها هم در ش��بکه های اجتماعی 
دس��ت به دس��ت می ش��ود. این کارها بیشتر به یک 

شوخی می ماند. 
بگذاری�ددربارهش�رایطاصولگرایانکمیصحبت
کنی�م.دربارهجبه�همردمینیروهایانقلاب،ش�اید
انتظارعمومیاینبودکهدراینش�رایطظهوروبروز
بیشتریداش�تهباش�دوبویژهدراینبرههکهمردم
بامش�کلاتمتعددیدس�توپنجهنرممیکنند،به
نمایندگ�یازمردم،ب�همطالبهگریصری�حازدولت

بپردازد؛اینذهنیتراتاییدمیکنید؟
بل��ه! از ابتدا تصمیم بر ای��ن بود که جبهه مردمی 
محدود به انتخابات نباش��د. الان هم مرتب تش��کیل 
جلسه می دهیم. مثلا  امروز عصر، کمیته اقشار جلسه 

دارد، دیروز هیات رئیس��ه جلس��ه داش��ت و فردا هم 
کمیته سیاسی و کمیته رسانه جلسه خواهند داشت 
و... اصلا در این جلس��ات بحث انتخابات طرح نشده و 
فقط شرایط روز کشور و همچنین سازماندهی تشکل 
مطرح است. درباره کارهای تشکیلاتی قرار است حضور 
جوانان و بانوان پررنگ      تر از قبل ش��ود. این اصلاحات 
در حال انجام اس��ت. ضمن اینکه درباره مش��کلات و 
راه های برون رفت از این ش��رایط هم جبهه مردمی در 
مقاط��ع مختلف نظرات خود را اعلام کرده اس��ت. اما 
اینکه تعداد نشس��ت ها و همایش ها کم بوده را قبول 
دارم. البته مشکل جا و مشکل مسائل مالی هم هست 
ولی کارهای تحقیقاتی و پژوهشی در حوزه اقتصاد با 
قوت ادامه دارد. ما حتی درباره مشکلات کامیون داران 

هم ورود کردیم و راه حل دادیم.
درب�ارهآسیبشناس�یجری�اناصولگ�رادرچند
انتخاباتاخیر،بس�یاربحثوتبادلنظرش�ده؛نظر
ش�خصیش�ماچیس�ت؟راهحلراکم�اکانوحدت
میدانیدیاتغییرگفتمانونزدیکترش�دنبهاقشار

مختلفمردم؟
هر دو مورد درس��ت است. البته این را هم در نظر 
بگیرید که ما نباید وعده های ناشدنی در حوزه اقتصادی 
به مردم بدهیم و در چند انتخابات اخیر هم این کارها 
را نکردی��م. دادن این وعده ها و اس��تفاده از روش های 
تخریبی، بی انصافی اس��ت و متاس��فانه توسط رقیب 

عملیاتی شد ولی ما این کار را نکردیم.
جن�ابمهن�دسچم�ران!بهعن�وانس�والآخر
میخواهی�مماجرایتخلفیراکهدرجریانانتخابات
سالگذشتهشوراهاعلیهشمااعمالشدجویاشویمو
اینکهچراپیگیریهایشمادرنهایتبهنتیجهنرسید؟

واقعیت��ش ما ت��ا جایی که ممکن ب��ود، پیگیری 
کردیم. نامه هم نوشتیم؛ نه یک نامه و 2 نامه، چندین 
نامه نوش��تیم و حتی از مجلس و دکتر لاریجانی هم 
خواستیم این موضوع را پیگیری کنند. با رئیس مجلس 
ملاقاتی هم در این رابطه داش��تیم ولی متاسفانه آن 
هیات نظارتی که در مجلس بود، از اصلاح      طلبان بودند 
و خیلی از دوستان ما را تایید صلاحیت نکردند. از آن 
طرف هم تعدادی از نامزدهای تایید صلاحیت ش��ده 
رقیب، پرونده قضایی داشتند  اما توسط هیات مذکور 
نادیده گرفته شد با اینکه وزارت اطلاعات و قوه قضائیه 
سوابق اینها را فرستاده بود. این یک تخلف آشکار بود. 
از اینها گذشته ما در نهایت راضی شدیم که حداقل 10 
صندوق را اگر نمی شود لااقل یک صندوق را بازشماری 
کنند. چون ما روی بازشماری آن حرف داشتیم 9 روز 
شمارش کامپیوتری. در واقع سر شمارش صندوق در 
محل حرف و حدیث بود اما یک نفر از دوس��تان ما را 
برای نظارت قبول نکردند. یعنی 
یک ناظر هم نداش��تیم. شورای 
نگهب��ان ه��م که نظارت��ی روی 

انتخابات شوراها نداشت. 
رئی�سمجلسبهاینموضوع

ورودنکرد؟
چرا! زیر نام��ه ای که ما برای 
ایش��ان نوش��ته بودیم، دس��تور 
داد و قاطعان��ه هم خواس��ت  اما 
نماینده های ناظر مجلس گفتند 
که نظر ما این است و دیگر رئیس 
مجلس نمی تواند نظر خود را بر ما تحمیل کند و زور 
بگوید! من در آخر کار این جمله را هم گفتم که شما 
نامردید اگر این یک صندوق را باز نکنید و باز نکردند. 

اگرصحبتناگفتهایمدنظرتانهستبفرمایید.
من می خواه��م به مردم عزیزم��ان بگویم که ما 
ش��رایط سخت      تر از این هم داشتیم. نه تنها در دوران 
جمهوری اسلامی، بلکه من سال های 1330 تا 32 را 
مثال می زنم؛ زمان دکتر مصدق و آیت الله کاشانی. ما 
در آن دوره یک قطره نفت هم نمی توانستیم بفروشیم. 
حتی افغانستان که آن زمان تحت حکومت ظاهرشاه 
بود حاضر نشد به صورت زمینی از ما نفت بخرد. ما 2 
س��ال یک قطره نفت نفروختیم و در عین حال برای 
نخستین بار در تاریخ این کش��ور، صادرات و واردات 
ما مس��اوی شد. همچنین کس��ری بودجه نداشتیم 
با اینکه نفت نمی فروختیم. ما این ش��رایط را تجربه 
کردیم. درس��ت است، به مردم سخت گذشت ولی با 
دلار 4200 تومانی موز و آناناس هم وارد نکردیم! ]با 

خنده[ 
می خواهم ارزش مقاومت را بگویم. ایس��تادند و در 
نهایت موفق ش��دند با اینکه آن زمان انقلاب اسلامی 
نبود.  امام و آقا هم نبودند. بین مصدق و کاش��انی هم 
درگی��ری پیش  آمد. یادم هس��ت خانه م��ا در میدان 
سیداس��ماعیل بود. صبح 28 مرداد یک نفر  آمد روی 
گاری ب��رای م��ردم دلار پخش می ک��رد! یعنی حتی 
فرص��ت نکردن��د دلاره��ا را خرد کنن��د و بین مردم 
بریزند. مردم اصلا نمی دانس��تند این دلار چیست. به 
همین طریق با تعدادی اراذل و چند تا تانک به همین 
راحتی حکومت مصدق را ساقط کردند. یعنی هم آن 
مقاومت در سایه وحدت موفق بود و هم اعتماد  آمریکا 
به شکست انجامید. آن دوره می تواند عبرت خوبی برای 

 امروز ما باشد.

گفتوگوی»وطنامروز«بامهندسمهدیچمران،رئیسپیشینشورایشهرتهراندربارهعملکرددورهجدیدمدیریتشهریپایتخت

مردممقایسهمیکنند

اینکهگفتندتایکس�الآینده50
کیلومترمترومیسازند،عملیاست،
چونقرارنیس�تمترورابس�ازند!
متروس�اختهش�دهوآمادهافتتاح
اس�ت.الانخط6متروبی�شاز90
درصدشساختهش�دهوعملاتمام
شده.خط7کهکاملتمامشدهبود.
حتیکاره�ممیکردولیتعطیلش

کردندکهبهعقیدهمناشتباهبود

الاندیگرکس�ینس�بتبهاوضاع
قطارهایمترویااتوبوسهایشهری
انتقادینمیکند،بلک�هبحثارزو
سکهوخودروومسکنواختلاسها
داغاس�ت.مدیرانشهریهمگویا
مشکلاتراپشتگوشانداختهاند
ورسیدهاندبهاینکههمینکهشهر
تمیزمیشودوزبالههارامیبرنددر
حالحاضرهنرمحسوبمیشود!

سیدمحمدحسینی/محس�نپورعرب:مهندسمهدیچمرانرابهواسطهسالهاحضورمستمردرشورای
شهرتهران،میتوانمطلعترینفردنسبتبهاوضاعواحوالپایتختدانست.ریاستبرشورایشهرتهران
در3دورهدوم،سوموچهارموهمچنینتخصصشدرمعماریوشهرسازیبهعنوانرشتهدانشگاهی،ازاو
چهرهایجامعدرمباحثشوراومدیریتشهریساختهاست.چمراندرگفتوگوبا»وطنامروز«ازکارنامه

یکسالهاصلاحطلباندرمدیریتپایتختانتقادوتاکیدکردمردمتفاوتهایایندورهبامدیریتسابقرادر
عملمیبینندوقضاوتخواهندکرد.علاوهبرموضوعاتشهری،مسائلسیاسیروزوآسیبشناسیرویکرد
دولتدرحلمشکلاتنیزدراینگفتوگوبهمیانآمد.چمراندرحالحاضرنایبرئیسجبههمردمینیروهای

انقلاباست.
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